
Pohádka s nami roste 

Rozhovor s Petrom Šrámkom 

Na X. Zázračnom oriešku sme privítali viacero hostí z Českej republiky. Jedným           
z nich bol aj Petr Šrámek, rozhlasový redaktor, pedagóg, zostavovateľ kníh v edícii           
„Stoletý kalendář“ vo vydavateľstve Albatros. Práve koncom roka 2017 tam vyšla           
kniha Jako by tu tisíc dětí bylo od Adolfa Heyduka s ilustráciami Vlada Krála, ktorú              
Petr Šrámek zostavil a ktorá bola prezentovaná aj na festivale rozprávok. Rozprávky           
boli aj témou nášho rozhovoru. 

 

Čo Vy a rozprávka? Je pre Vás rozprávka v živote dôležitá? 

Pohádka je pro mě velmi důležitá. Řekl bych, že život často bývá jedna velká              
pohádka, protože nevíme jak skončí. Ta základní představa je, že pohádka skončí            
vždycky dobře. Já myslím, že kdybychom se podívali na pohádky klasické, ať už je              
vypráví Erben nebo Němcová, nebo kdokoli jiný, tak ty pohádky mají několik konců.             
Myslím, že to nejpozoruhodnější na pohádkách je, že vůbec mohou skončit, že            
vypravěč to všechno přežije. Já myslím, že někdy bychom si měli ty pohádky             
poslechnout, nebo si je přečíst znovu, pozorně a mnohdy zjistíme, že těch závěrů je             
tam vlastně tak nějak víc. Důležitě je, že ta pohádka s námi roste. To, co si myslíme,                
že je konec pohádky v pěti letech, tak není koncem pohádky v jedenácti nebo            
v padesáti anebo třeba ještě později. 

 

Tak ako rastieme my, tak krásne rastie rozprávka s nami. Máte napríklad zažité            
aj kamarátstva z rozprávok, hlavných hrdinov, ktorí s Vami vyrástli a boli to          
Vaši kamaráti veľmi, veľmi dlho? Máte takého kamaráta? 

Já musím přiznat, že jsem velmi skoro začal číst dobrodružné příběhy, třeba            
verneovky. A představoval jsem si, že k nim, k tým kamarádům, spíš patřím. Nevím,            
jestli jsem měl konkrétního, kterým bych chtěl být. Jestli na jedné straně, třeba z té              
verneovky nebo z nějaké pohádky tím Plaváčkem, či princem, ale spíš jsem si            
představoval jaké je tam místo pro někoho dalšího. Myslím, že to není žádná zvláštní              
rada, ale představit si, že by nám někde, nějaké místo v té pohádce ještě zbylo, že               
by pro nás zbylo. To je vlastně docela fajn. 

 

Myslíte si, že môže také kamarátstvo vydržať aj sto rokov? 

Já myslím, že sto roků je málo, že by mělo vydržet ještě díl. Pokud se ptáte člověka. 

 



Česko-slovenské kamarátstvo vydrží ešte viac ako sto rokov? 

Určitě. Já tomu věřím. 
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